
اي�ن قص�ه هم�ه س�اله ته�ران و س�اير 
كلانشهرهاس�ت. با آغ�از فصل س�رما و به 
خصوص وقتي باد و باران به ياري شهروندان 
نمي آيند، با پديده وارونگ�ي هوا مواجهيم؛ 
پديده اي كه راه نفس كشيدن ما را مي بندد 
و نمي گذارد نفس�ي به آس�ودگي بكش�يم. 
حالا هم از اواس�ط هفته گذشته هواي آلوده 
مهمان تهران ش�ده و قرار هم نيس�ت برود. 
وضعيت هواي ته�ران از نظ�ر آلاينده ها در 
شرايط هش�دار قرمز قرار دارد و بارش چند 
قطره اي ب�اران روز گذش�ته هم نتوانس�ت 
اوضاع هواي تهران را بهتر كند. ش�رايط به 
گونه اي اس�ت كه حتي احتم�ال دارد بازي 
دربي هم تعطيل ش�ود. همه اين اتفاقات در 
ش�رايطي رخ مي دهد كه از س�ال 96 قانون 
هواي پاك مصوب شده و تكليف 23 دستگاه 
را براي پاكي ه�وا معين كرده  اس�ت، اما در 
عمل اين قانون تاكنون خروجي قابل لمسي 
نداشته است و دولت ها نتوانسته اند با اجراي 
قانون ه�واي پاك فك�ري به حال آس�مان 
خاكس�تري تهران و بقيه ش�هرها داش�ته 
باشند، اما گره كار كجاس�ت و چگونه بايد با 
اين ش�رايط آب و هوايي و هشدارهاي قرمز 
مواجه شد. به سراغ اس�تاد حسين اردكاني 
از بنيانگذاران هواشناس�ي در ايران رفته و 
درباره شرايط آب و هوايي كلانشهرها و تداوم 
آلودگي ه�وا با وي به گفت وگو نشس�ته ايم. 

 آقاي دكت�ر اردكان�ي! در يكي دو 
هفته اخير آلودگي هاي هوا به قدري 
افزايش يافته كه راه نفس را بر مردم 
بسته است و راهكار مسئولان هم 
طبق معمول سخن گفتن از بايدها 
و نبايدها يا تعطيلي و مجازي كردن 
مدارس است. چرا قانون هواي پاك 
اجرايي نمي شود؟ تعطيلات مقطعي 
مراكز آموزش�ي مي  تواند راهگشا 

باشد؟
 سال هاس��ت درباره آلودگي ه��وا به خصوص 
در كلانش��هرهايی مانند تهران و ديگر شهرها 
بحث داريم كه چگون��ه مي  توانيم اين آلودگي 
را از كلانش��هرها پاك كنيم. در برنامه دولت و 
همچنين در قوانين براي پ��اك كردن آلودگي 
كلانش��هرها وجود دارد، اما اينكه تا چه حد به 
اين قوانين عمل ش��ده جاي پرس��ش است. ما 
در منطقه اي قرار داريم ك��ه بر اثر هجوم هواي 
سرد همه ساله با پديده اينورژن يا وارونگي هوا 
مواجه مي  شويم. اين سرماي هوا در زمستان در 
لايه هاي پايين باقي مي  مان��د و پديده اينورژن 
را ايجاد مي كن��د. اين پدي��ده وارونگي هوا در 
لايه هاي پايين، باعث پايداري جو مي  ش��ود و 
در نتيجه شهرهاي كلان مثل تهران يا اصفهان 
و اراك ك��ه رفت و آمد زياد ت��ري دارند و ذرات 
خارجي بيش��تري به آنها تزريق مي  شود، اين 
آلودگي ه��ا در لاي��ه پايين زمي��ن مي  ماند. در 
نتيجه اين آلودگي ها مي  تواند براي چندين روز 
ادامه پيدا كند. البته ما متأسفانه به  دليل شرايط 
جغرافيايي منطقه در تهران و كلانش��هرها در 
اكثر روزهاي زمستان اين پايداري هوا را داريم. 
اگر بتوانيم از نظر علمي كاري بكنيم كه در شهر 
تهران باد بوزد و بتوانيم بادي با س��رعت ۳۰ تا 
۴۰ كيلومتر در س��اعت در تهران ايجاد كنيم، 
 اين جريان باد مي  تواند آلودگي ها را از بين ببرد. 
البته قرار است طي روزهاي آينده موج كوتاهي 
از منطقه رد ش��ود و بارندگي هاي��ي در تهران 
بدهد. بارندگي ها باد نس��بتاً ش��ديدي را هم با 
خود همراه دارد و مي  تواند تا حدودي آلودگي را 
برطرف كند. البته ممكن است بتوان به صورت 
مصنوعي هم چنين كاري را كرد و باد مصنوعي 
را ايجاد كرد، اما اين كار هزينه هاي بسيار بالا  و 

تكنولوژي بالا  نياز دارد. 
 يعني م�ا مي  توانيم ب�اد مصنوعي 

ايجاد كنيم؟ 
 از نظر علم��ي تغيير دما مي تواند تغيير فش��ار 
ايجاد كن��د و تغيير فش��ار مي توان��د وزش باد 
ايجاد كند و باد اين ق��درت را دارد كه آلودگي 
را از بين بب��رد. البته امكان س��نجي علمي اين 
كار نيازمن��د آزمايش ه��اي علم��ي متعدد در 

آزمايشگاه هاست. 
 آقاي دكتر همانطور كه مس�تحضر 
هستيد بس�ياري از كارهاي ساده تر 
از اين هم براي مديريت آلودگي هوا 
در كش�ور ما انجام نمي شود. به طور 
نمونه در قانون هواي پاك، اقدامات 
و وظايف متعددي براي دستگاه هاي 
گوناگ�ون تعيي�ن شده اس�ت؛ از 
اس�قاط خودروهاي فرسوده گرفته 
تا استانداردس�ازي بنزين و سوخت 
و جايگزيني سوخت هاي فسيلي با 
انرژي هاي پاكي همچون انرژي باد و 
خورشيد كه به نظر مي رسد اجرايي 
كردن اين موارد بس�يار س�اده تر و 
كم هزينه تر از كارهايي مثل ايجاد باد 
مصنوعي باشد، اما متأسفانه در كشور 
ما با وجود داشتن قانون هواي پاك و 
مطالبه آن از دستگاه هاي مختلف،  اين 
قانون اجرايي نشده است و طبق آمار 
رسمي اعلام شده از سوي نهادهاي 
مسئول مانند سازمان محيط زيست 
و فراكس�يون محيط زيست مجلس 
تاكنون فقط ۱۰ درصد از قانون هواي 
پاك اجرايي شده اس�ت! آيا اجراي 
چنين م�واردي ب�ه طرح هاي علمي 

تازه تر اولويت ندارد؟
 دقيقاً همين طور است. ما در اطراف تهران منابع 
خاكي داريم كه بعضي مواقع با وزش باد نسبتاً 

ش��ديد خاك ها بلند ش��ده و به تهران مي آيد و 
در نتيجه موقتاً ۲۴ تا ۴۸ س��اعت هواي تهران 
گرد و غبار آلود مي شود. ولي گفته مي شود كه 
اين گرد و غبار از عراق و س��وريه آمده است. در 
حالي كه منابع خاكي آنجا با منابع خاكي داخل 
كش��ور ما فرق مي كند. ما مناب��ع خاكي داريم 
كه مي تواند بدون بارندگي ب��ا كوچك ترين باد 
ايجاد آلودگي هاي خاكي بكن��د؛ اتفاقي كه در 
تابستان ها ش��اهد آن هس��تيم. بنابراين در هر 
فصل و در هر وضعيتي بايد دنبال رفع مشكلات 
باش��يم. در غير اين ص��ورت آلودگي ها در تمام 
فصل هاي سال ماندگار مي شود، اما متأسفانه كار 
اجرايي نمي شود و پيش نمي رود. در حال حاضر 
هم چند روزي مي ش��ود كه با آلودگي پايدار در 
تهران مواجهيم و امي��دوارم كه با موج كوتاهي 
كه قرار اس��ت بيايد و بارندگي ايجاد كند، اين 
آلودگي هارفع شود، اما بايد به دنبال راهكار هاي 
طولاني تر و پايدار بود. ب��ا راه حل هاي مقطعي 

نمي توانيم كار را پيش ببريم. 
  اي�ن راه  حل ه�اي طولاني ت�ر و 
پايدارت�ر چه چيزهاي�ي مي تواند 

باشد؟
 به طور مثال در دنيا بارندگي هاي سيل آس��ا را 
انبار مي كنند چه در روي سطح زمين و چه در 
عمق زمين تا در مواقع خشكسالي از آن استفاده 
كنند. از آنجايي كه ما در منطقه اي هستيم كه 
دچار بي  آبي و كم  آبي است، بنابراين ضرورت 
اينكه از منابع آبي استفاده بهينه داشته باشيم، 
بيشتر مي  شود. در حالي كه وقتي ما در وضعيت 
خاصي ق��رار مي گيري��م دنب��ال چاره جويي 
هستيم، اما همين كه مخاطره برطرف مي شود 
ديگر به دنبال حل آن نيستيم. بايد بدانيم كه 
اين مخاطره ها باز هم اتف��اق مي  افتد. آلودگي 
هوا و ذرات خارجي هر س��ال تكرار مي شود و 
هر سال زمستان دچار پديده اينورژن مي  شويم 
و تابس��تان ها هم دچار پديده گ��رد و غبار! اما 
مسئولان شامل شهرداري ها، وزارت راه، وزارت 
كشور و سازمان محيط زيست و ۲۳ دستگاهي 
كه در قانون هواي پاك براي شان تعيين تكليف 
ش��ده، كار درس��تي انجام نمي  دهد. ما قانون 
داريم اما تاكنون كدام بخش از اين قانون اجرا 
شده اس��ت و چگونه مي تواني��م آلودگي هاي 
زيادي را كه در تهران وجود دارد، برطرف كنيم، 

معلوم نيست!
روزه�اي آينده وضعي�ت آلودگي 
ه�وا چطور خواه�د ش�د و آيا اين 
وضعيت ت�ا پايان زمس�تان ادامه 

خواهد داشت؟
 خوشبختانه در حال حاضر هواي خيلي سردي 
روي منطقه نمي  آيد و هوا گرم تر است. تا يكي 
دو هفته ديگر هم هواي خيلي سرد روي منطقه 
نداريم. بعد ممكن است در يلدا هم برف نداشته 
باشيم، اما اگر هواي خيلي سردي در اواخر دي 

و بهمن بيايد، ب��از دوباره يك هفت��ه دو هفته 
هواي س��رد روي زمين قرار مي گي��رد و دچار 
پايداري هوا و اينورژن مي  ش��ويم. اخبار اعلام 
هشدار و اعلام خطر وجود دارد، اما كار اساسي 

صورت نمي گيرد!
  آق�اي دكت�ر چن�د روز پي�ش در 
نشس�تي بين رئيس فراكس�يون 
محيط زيست مجلس، پليس راهور 
و سازمان محيط زيست موضوعي 
طرح مي شد در رابطه با بحث اسقاط 
خودروهاي فرسوده و رئيس پليس 
راهور معتقد بود رانت هايي مانع از 
اين مي شود تا اسقاط خودروهاي 
فرسوده اتفاق بيفتد يا خودروهاي 
توليد داخل با استانداردهاي بسيار 
پايين وارد بازار ش�ود. نظر شما در 

اين رابطه چيست؟
خب بايد اين رانت ها را از بين ببرند! 1۰ س��ال 
پيش با من مصاحبه اي ش��د و من گفتم يگانه 
راهي كه براي اصلاح وضعي��ت آلودگي هواي 
تهران وجود دارد، اين است كه ماشين ها بايد 
هيبريدي شود. در حال حاضر تمامي كشورهاي 
دنيا به س��مت هيبري��دي كردن ماش��ين ها 
مي  روند، اما در كشور ما هيچ كدام از ماشين ها 
هيبريدي نيست. ماشين هاي هيبريدي و برقي 
مي تواند تا حد قابل ملاحظه اي آلودگي هوا را 
كم كند. ب��ه خصوص در كلانش��هرهايي مثل 
تهران كه به خاطر ش��رايط جغرافيايي داراي 
آلودگي بسيار زيادي اس��ت. زماني كه من در 
انگليس درس مي خوان��دم، در لندن پديده اي 
داش��تيم كه مه و دود همراهي مي كرد و يك 
قدمي خودمان را نمي ديدي��م. در حال حاضر 
توانس��تند اين پديده را كنت��رل كنند و ديگر 
چني��ن پدي��ده اي را نمي  بينيم. م��ا در تهران 
جغرافياي خاص��ي داريم و به خاطر ش��رايط 
جغرافيايي و محصور ش��دن تهران بين كوه ها 
و ع��دم وزش باد، بيش��تر با پدي��ده اينورژن و 
وارونگي هوا مواجه هستيم، اما راهكار استفاده 
از روش ه��اي مديريت��ي همچون اس��تفاده از 

خودروهاي هيبريدي است. 
  تكليف ديگ�ر قانون ه�واي پاك 
اس�تفاده از انرژي ه�اي پ�اك و 
جايگزين�ي آنها با انرژي فس�يلي 
اس�ت. انرژي هاي�ي مث�ل ان�رژي 
خورشيدي و انرژي بادي. نظر شما 

در اين رابطه چيست؟
ما در منطقه منبع بسيار قوي از انرژي گرمايي 
خورشيدي داريم. پنج، ش��ش ماه سال، انرژي 
گرمايي خورشيدي در كش��ور ما وجود دارد و 
ما مي  توانيم آنها را ذخيره و اس��تفاده كنيم، اما 
هيچ اتفاقي نمي افتد. زماني اين اتفاق مي  افتد 
كه ما براي ۲۰ س��ال آينده فكر و برنامه ريزي 
داش��ته باش��يم و ببينيم مي  خواهيم براي اين 
دوره چه كنيم، اما اگر بخواهيم تنها نوك بيني 
خودمان را ببينيم، به طور قطع نمي توانيم كار 
به جايي ببري��م! در زماني كه من اس��تفاده از 
خودروهاي هيبريدي را مطرح كردم، مي گفتند 
مگر مي  شود از خودروهاي هيبريدي استفاده 
كنيم؟! در حال حاض��ر در دنيا از اين خودروها 
استفاده مي شود و كم كم  خودروهاي هيبريدي 
جايگزين خودروهاي بنزيني مي ش��ود. دولت 
بايد كمك كند و خودروسازان ما كم كم بايد به 
سمت خودروهاي هيبريدي بروند. خودروسازان 
ما اگر بخواهند مي توانند تكنولوژي خودروهاي 
هيبريدي را پياده س��ازي بكنن��د. هر چند اين 
طرح ها  خ��رج دارد، اما به هر ح��ال اجراي اين 
طرح ها مي تواند در پاك كردن هوا خيلي كمك 

كند. 
  طبق آمارهايي كه   وزارت بهداشت 
ارائ�ه داده اس�ت، س�الانه چيزي 
نزديك به ۷ ميليارد تومان هزينه 
خس�ارت ناش�ي از آلودگي هوا بر 
س�لامت وجود دارد و فكر مي كنم 
كه هزين�ه اي كه ب�راي پاك كردن 
هوا و كم ك�ردن آلودگي ها صورت 
مي  گيرد در مقايس�ه با اين هزينه 
س�لامت هزينه گرافي نباش�د و از 
طرف ديگر ارزشش را داشته باشد. 

شما اينطور فكر مي كنيد؟
بله همينطور اس��ت. آلودگي هوا  براي سلامت 

بسياري از افراد مشكل ايجاد مي كند. 
  در حال حاض�ر اخب�اري مبني بر 
اس�تفاده از م�ازت در نيروگاه ه�ا 
ش�نيده مي ش�ود، در حال�ي ك�ه 
مطابق قانون هواي پاك نبايد از اين 
سوخت استفاده ش�ود. چقدر اين 

خبر صحت دارد؟
 من همي��ن را ش��نيده ام، ام��ا نمي دانم چقدر 
صحت دارد. ذراتي كه م��ازوت به جو مي  دهد 
براي تنفس خيلي خطرناك تر است و مشكلات 
بسيار زيادي ايجاد مي كند. برخي مي گويند از 
سوخت اس��تفاده مي كنند و برخي مي گويند 
اس��تفاده نمي كنند. من مطمئن نيس��تم، اما 
آنچه ما داريم از آلودگي ها مي بينيم، موضوعي 
نگران كننده است كه هر سال هم همين مسئله 

تكرار مي  شود. 

خودروسازان هیبریدی تولید کنند
حسين اردكاني از بنيانگذاران هواشناسي ايران در گفت وگو با »جوان«:

 معاون توسعه مديريت و منابع وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري 
و صنايع دستي گفت: 1۰ هزار هنرمند صنايع دستي سال آينده بيمه 

تأمين اجتماعي مي شوند. 
 مدير كل برنامه و بودجه شهرداري تهران گفت: شهرداري تهران 
با مدنظر قراردادن تح��ولات چهارگانه براي دس��تيابي به مديريت 
شهري الگو، شهروند الگو، شهر الگو و شهر هوشمند، اين برنامه را بر 
اساس الزامات شوراي اسلامي شهر در دو سطح راهبردي و عملياتي 
تنظيم و اجراي چهار ابرپ��روژه و ۳6 كلان پروژه را در آن پيش بيني 

كرده است. 

زهرا چيذري 
  گفت وگو

حسین سروقامت

دانشجو بود و براي تحصيل به سوئيس رفته بود. صاحبخانه اش 
معلمي بازنشسته بود كه 6۷ سال داشت. 

روزي فهميد كه وي پرس�تاري پيرمرد 8۷ ساله اي را به عهده 
گرفته است. با تعجب پرسيد كه آيا براي نياز به پول كار مي كند؟ 
پاسخ داد كه   نگران معيشت نيس�ت. هدف آن است كه زمان 

خود را در »بانك زمان« سپرده گذاري كند!
تازه اسم بانك زمان را مي ش�نيد؛ ايده اي جالب براي مراقبت 

از سالمندان!
داوطلبان  زمان مراقبت از سالمندان را در حساب شخصي خود 
در »سيس�تم امنيت اجتماعي« ذخي�ره می كنند، وقتي خود 
پير و ناتوان ش�دند يا نياز به مراقبت داش�تند، از آن برداشت 

مي كنند. 
طرحي كه علاوه بر تركيب خامي و پختگ�ي، تجربه اندوزي و 

احترام به اصل و ريشه را در جامعه حيات مي بخشد. 
آري؛ آينده اي بساز كه گذشته ات جلويش زانو بزند!

748 | روزنامه جوان |  شماره 6652   884984403سرويس اجتماعي يک شنبه 27 آذر  1401 | 23 جمادی الاول 1444 |

   موس�وي – تهران: در مورد كارتن خواب ها زياد صحبت 
مي ش��ود. يكي از كارتن خواب ها را بر اثر حادث��ه اي به يكي از 
بيمارستان هاي تهران منتقل كرديم كه از ما ۸ ميليون تومان 
براي بستري طلب كردند. بعد از صحبت هاي زياد و پيدا كردن 
بيمه س��لامت در نهايت به يك ميليون تومان رضايت دادند تا 
بستري شود. ش��هردار تهران هم گفته بود تا تاريخ فلان، ديگر 
كارتن خوابي در تهران مش��اهده نمي كنيد، اما در عمل كاري 
براي رفع اين مشكل انجام نشده است. خيلي از كارتن خواب ها 
دفترچه بيمه درماني ندارند و بيشترش��ان بيمار هستند. اگر 
مسئولان متولي سازماني را مشخص كنند با كمك تعدادي از 
خود كارتن خواب ها مشكلات اين افراد را بررسي و مورد پايش 
قرار مي دادند مي توانس��تند كمك بهتري به اين قشر از افراد 
آس��يب ديده جامعه كنند. در بحث معتادان در اين چند ساله 

بهتر عمل شده است. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰9۱9۰968۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: 88۴98۴۴8 پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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»جوان« با معاون پژوهش و فناوري دانشگاه شاهد 
گفت  و  گو كرده است

اثرگذاري بالاي دانشگاه شاهد
 با 40 محصول دانش  بنیان

دانش�گاه ش�اهد با بيش از ۴۰ محص�ول دانش مح�ور و دانش بنيان 
حاصل از فعاليت هاي اعضاي هيئت علمي فناور و واحدهاي مس�تقر 
در مركز رش�د، ظرفيت بالاي�ي براي تأثيرگ�ذاري در جامع�ه دارد. 
به مناس�بت هفته پژوهش و به  منظور آش�نايي بيش�تر ب�ا اهداف، 
برنامه ها و دس�تاوردهاي پژوهش�ي و فناوري گفت وگوي�ي با دكتر 
شهريار بيژني، معاون پژوهش و فناوري دانشگاه شاهد انجام  داديم. 

رهبر معظم انقلاب اس�لامي سال ۱۴۰۱ را س�ال »توليد، 
دانش بنيان و اش�تغال آفرين« نامگذاري فرمودند. اين 
موضوع فرصت مناس�بي براي تقويت ح�وزه پژوهش و 
فناوري در اختيار دانش�گاه ها قرار داده اس�ت. با توجه 
به اينكه پژوه�ش نقش مهم و بس�يار تأثيرگ�ذاري در 
توسعه كشور دارد و دانش�گاه مبدأ توليد دانش بنيان و 
اشتغال  آفريني است، دانشگاه ش�اهد در اين زمينه چه 
فعاليتي انجام داده، برنامه هاي در دس�ت اجرا چيست و 

براي آينده چه برنامه اي دارد؟
سه اصل حاكم بر فعاليت هاي سال اخير در معاونت پژوهش و فناوري، حفظ 
كرامت پژوهشگران و فناوران، تسهيل امور اداري و افزايش شفافيت بوده است. 
تدوين بودجه عملياتي 1۴۰1 مبتني بر استراتژي جديد پژوهشي دانشگاه، 
افزايش سه تا پنج برابري پژوهانه اعضاي هيئت علمي در سال 1۴۰1، اصلاح 
ساختار س��ازماني معاونت پژوهش و فناوري متناس��ب با نيازهاي جامعه، 
اصلاح و بازبيني دستورالعمل هاي اجرايي پروژه  ها، بالاسري طرح هاي برون 
دانشگاهي، همايش ها  و اس��تاد ممتازي به منظور توسعه و تشويق بيشتر 
اعضاي هيئت علم��ي، بازبيني و اصلاح فراينده��اي اداري و مديريتي امور 
پژوهشي دانشگاه و راه اندازي سامانه يكپارچه پژوهش كه مي تواند تحولي 
در كيفيت خدمات پژوهشي دانش��گاه ايجاد كند، از جمله اقدامات صورت 
 گرفته است. همچنين دانشگاه حدود 1۳ ميليارد ريال در حمايت از نوآوري و 

توليد دانش بنيان نيمه صنعتي سرمايه گذاري كرده است. 
هدف گذاري دانشگاه شاهد در حوزه پژوهش چيست و 

اولويت هاي اين حوزه پژوهشي چه محورهايي دارد؟
هدف گذاري معاونت پژوهش و فناوري، حركت در راستاي سند چشم انداز پنج 
ساله دانشگاه است. اهداف كلان پنج ساله اين حوزه عبارت است از: افزايش 
ظرفيت توليد علم نافع با ارتقاي سطح و اثرگذاري پژوهش ها در رفع نيازهاي 
جامعه، ارتقاي برون دادهاي )توليدات( پژوهشي و مرجعيت در حوزه هاي 
منتخب علم و فناوري، توانمندسازي پژوهشي و فناورانه دانشجويان و اعضاي 
هيئت علمي، نقش آفريني در تحقق اقتصاد دانش بنيان كش��ور، افزايش و 

هدفمندسازي حمايت ها و ارتقاي زيرساخت هاي پژوهشي. 
سياست گذاري دانشگاه براي اجرايي كردن اين اهداف 

چيست؟
در حال حاضر در حال تدوين برنامه عملياتي ناظر به اهداف كلاني هستيم 
كه به آنها اشاره كردم. در اين راس��تا و به منظور سياست گذاري صحيح، 
سعي شده از تجربيات صاحب نظران دانش��گاه استفاده حداكثري شود و 
كارگروه هاي متعددي مانند كارگروه فناوري، كارگروه ارتقای رتبه دانشگاه، 

كارگروه پژوهانه، كارگروه همايش ها راه اندازي شده است. 
در يك نگاه كلي سطح علمي و پژوهشي دانشگاه شاهد 
را چگونه ارزيابي مي كنيد و برنامه هاي معاونت پژوهش و 
فناوري براي كس�ب رتبه هاي بالاتر پژوهشي و فناوري، 
ارتقای سطح كيفي و كمي توليدات پژوهشي دانشگاه در 

سطح كشور چيست؟
پتانسيل دانشگاه شاهد بيش از رتبه هاي فعلي دانشگاه است و به منظور 
رسيدن به جايگاه مناسب با تأكيد رياس��ت دانشگاه كارگروه ارتقای رتبه 

دانشگاه تشكيل  شده است. 
دس�تاوردهاي دانش�گاه ش�اهد در ح�وزه محصولات 

دانش محور چيست؟
دانشگاه با بيش از ۴۰ محصول دانش محور و دانش بنيان حاصل از فعاليت  
اعضاي هيئت  علمي فناور و واحدهاي مستقر در مركز رشد ظرفيت بالايي 

براي تأثيرگذاري در جامعه و درآمدزايي دارد. 
اخيراً بين دانش�گاه شاهد و س�ازمان تحقيقات و جهاد 
خودكفايي نزاجا تفاهمنام�ه اي در زمينه  همكاري هاي 
علمي و فناوري ش�امل حمايت از طرح هاي پژوهش�ي، 
پايان نامه ها و رس�اله ها، فرصت هاي مطالعاتي صنعتي  و 
همايش هاي مشترك منعقد شده است. در اين باره توضيح 
بدهيد. آيا اين همكاري ها با مراكز و سازمان هاي ديگر هم 

ادامه خواهد داشت؟
متأسفانه در طول س��ال ها دانشگاه ش��اهد آن گونه كه بايد با سازمان ها و 
ارگان ها تعامل برقرار نكرده بود. مجموعه تعاملات دانشگاه با سازمان هايي 
مانند شركت ملي حفاري، سازمان ملي بهره وري، سازمان تأمين اجتماعي، 
معاونت پژوهشي آموزش وپرورش، پارك هاي علم و فناوري مانند پرديس، 
مشهد و شهيد بهشتي آغاز شده است. تفاهمنامه با جهاد خودكفايي نزاجا 
نيز در همين راس��تا بوده و اميدواريم با پيگيري هاي معاونت و اس��تقبال 

اعضاي هيئت علمي اين فعاليت ها به نتايج مطلوبي برسد. 
با توجه به اهميت و ضرورت ارتباط صنعت با دانش�گاه، 
معاونت پژوهش�ي چه برنامه هايي ب�راي اين موضوع در 
نظر گرفته است و براي توسعه و گسترش آن چه اقدامي 

انجام خواهد داد؟
هدف اول در اين زمينه شناساندن ظرفيت بالاي دانشگاه شاهد به سازمان ها 
و بالا بردن مشاهده پذيري دانشگاه ش��اهد با تعامل گسترده با سازمان ها 
و دستگاه هاي اجرايي اس��ت. بدين منظور، طرح پژوهشي تدوين هويت 
بصري دانشگاه با محوريت هويت پژوهش و فناوري به همت دانشكده هنر 
دانشگاه شاهد در حال انجام است. ساير برنامه هاي عملياتي براي ارتقای 
ارتباط با جامعه هم عبارت است از: ارتقا  و بازتوليد محتوا و وب سايت هاي 
ذي ربط، شناخت پايان نامه هاي كاربردي در سطح دانشگاه، جمع آوري و 
انتشار اخبار فناوري در وب سايت دفتر، شركت فعال در نمايشگاه ها و فن 
بازارهاي مرتبط، حضور در برنامه هاي راديو و تلويزيوني جهت ارائه آخرين 
پيشرفت هاي فناوري و دستاوردهاي دانشگاه، ايجاد و به روز سازي بروشور 
جامع خدمات و محصولات دانشگاه و توس��عه واحد بازاريابي و پروژه يابي 

معاونت پژوهش و فناوري. 
معاونت پژوهشي براي كارآفريني دانشجويان و كاركنان 

برنامه اي در دست دارد؟
با حمايت رياست دانشگاه و همراهي معاونت محترم دانشجويي، ان شاء الله 
به زودي مركز نوآوري دانشگاه در محل قديم مهديه دانشگاه كه به منظور 
ايجاد يك فضاي مناسب براي فعاليت هاي اس��تارت آپي و نوآورانه است، 

راه اندازي خواهد شد. 
در هفته پژوهش هستيم؛ برگزاري هفته پژوهش و فناوري 
چه تأثيري در تقويت ارتباط صنعت و دانشگاه و تبديل 

علم به ثروت دارد؟
حضور فعال دانشگاه در نمايشگاه دس��تاوردهاي پژوهشي، فناوري و فن 
بازار در محل نمايشگاه  بين المللي فرصت هاي خوبي را براي معرفي برخي 
محصولات و خدمات قابل ارائه دانشگاه ش��اهد به جامعه فراهم آورد. عقد 
تفاهم نامه خريد تجهيزات آزمايشگاهي و استفاده از يارانه تجاري سازي 
فن��اوري ۵ ميلياردي وزارت عتف از دس��تاوردهاي هفت��ه پژوهش براي 

دانشگاه شاهد بوده است. 

آزادي 1200 زنداني 
جرائم مالي غیرعمد

رئي�س كل دادگس�تري اس�تان ته�ران از آزادي ي�ك ه�زار و 
2۵۴ نف�ر از زنداني�ان جرائ�م مال�ي غيرعم�د ب�ا پيگيري ه�اي 
قضاي�ي و كم�ك خي�ران خب�ر داد و گف�ت: زمين�ه اش�تغال 
۱8۵ نف�ر از مددجوي�ان پ�س از آزادي از زن�دان فراه�م ش�د. 
علي القاصي مهر، رئيس كل دادگستري تهران گفت: »كاهش جمعيت 
كيفري« و »زندان زدايي« از جمله سياس��ت هاي اصلي دستگاه قضايي 
در دوره »تحول و تعالي« محسوب مي شود و بر همين اساس همكاري با 
زندانيان جرائم مالي غيرعمد در دستور كار دادگستري كل استان تهران 
قرار گرفت.  رئيس كل دادگستري استان تهران اضافه كرد: با پيگيري ها 
و همراهي خيران از ابتداي سال تاكنون زمينه بازگشت به آغوش خانواده 
و آزادسازي يك هزار و ۲۵۴ نفر از زندانيان جرائم مالي غيرعمد فراهم شد. 
وي با اشاره به اهميت مقوله پيشگيري از وقوع جرم و نقش ايجاد اشتغال 
در جلوگيري از تكرار جرم گفت: در همين راستا، زمينه اشتغال 1۸۵ نفر از 

مددجويان پس از آزادي از زندان فراهم شد. 
القاصي مهر اضافه كرد: ۷۵۰ نفر از مددجويان كه از زندان آزاد ش��ده اند، 
براي دريافت تسهيلات اش��تغالزايي در راستاي تبصره 16 قانون بودجه 
به بانك هاي مربوطه معرفي شدند و اقدامات لازم در اين زمينه در دست 

انجام است. 

چهارمین جلسه دادگاه پرونده سقوط 
هواپیماي 7۳7 اوکراین برگزار شد

روز گذش�ته چهارمي�ن جلس�ه رس�يدگي ب�ه پرون�ده س�قوط 
هواپيم�اي ۷3۷ اوكراين�ي ب�ا حض�ور متهم�ان، وكلاي متهمان، 
وكلاي جانباخت�گان و نماين�ده دادس�تان ب�ه رياس�ت قاض�ي 
ابراهي�م مهرانف�ر در دادگاه نظام�ي اس�تان ته�ران  برگزار ش�د. 
صبح روز گذشته، چهارمين جلسه رسيدگي به پرونده سقوط هواپيمايي 
۷۳۷ كشور اوكراين در حالي برگزار شد كه 1۰ متهم از رده هاي مختلف 

نظامي در آن حاضر بودند. 
در ابتداي جلسه دادگاه، قاضي مهرانفر در خصوص روند برگزاري دادگاه 
گفت: در جلسه گذشته كيفرخواست پرونده قرائت شد و بعد هم تعدادي از 

وكلاي خانواده جانباختگان اظهارات خودشان را بيان كردند. 
 وي افزود: در اظهارات جلسه قبل وكلاي شاكيان به نكاتي اشاره داشتند 
كه در حال بررسي است و مطمئن باشيد به همه نكات توجه خواهد شد.  
قاضي مهرانفر تأكيد كرد: اين دادگاه مصمم است بر اساس انصاف و عدالت 
دادرسي عادلانه اي داشته باشد و به هيچ وجه از مرز بي طرفي خارج نشود.  
در ادامه جلسه قاضي مهرانفر با دعوت از وكلاي شاكيان پرونده به جايگاه، 
از آنها خواست در خصوص پرونده صحبت و نقطه نظراتشان را در دادگاه 
مطرح كنند كه ش��ش نفر از آنها با حضور در جايگاه به ايراد نظرات خود 
پرداختند.  سپس متهم رديف اول به جايگاه فراخوانده شد و توضيحاتي را 
درباره روز حادثه و نحوه عملكرد خود بيان كرد.  همچنين در جريان جلسه، 
متهمان ديگر پرونده هم به بيان توضيحاتي پرداختند.  گفتني است اين 
جلسه دادگاه حدود چهار ساعت به طول انجاميد و قاضي مهرانفر با اعلام 

زمان جلسه بعدي دادگاه ختم جلسه را اعلام كرد. 

 حسین تقي  پور

در زماني كه من استفاده از خودروهاي 
هيبري�دي را مطرح ك�ردم، مي گفتند 
مگر مي  ش�ود از خودروهاي هيبريدي 
اس�تفاده كنيم؟! در حال حاضر در دنيا 
از اي�ن خودروها اس�تفاده مي ش�ود و 
كم كم خودروهاي هيبريدي جايگزين 
خودروهاي بنزيني مي شود. دولت بايد 
كمك كند و خودروسازان ما كم كم بايد 
به س�مت خودروهای  هيبريدي بروند.   
هر چن�د اين طرح ها  خ�رج دارد، اما به 
هر حال اج�راي اين طرح ه�ا مي تواند 
در پ�اك كردن ه�وا خيل�ي كمك كند
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